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es infranquejables “orelles tapa-
des” amb què els veïns de Bàs-
cara denunciaven ahir que han

topat al llarg dels anys en el seu clam
per millorar la seguretat a l’N-II “s’es-
tan començant a destapar”. Consci-
ents que el seu malestar s’està visua-
litzant més que mai, una part dels
manifestants volien aprofitar aquest
cap de setmana per fer cartells i pan-
cartes que exhibiran en les protestes
diàries que ja hi ha programades la
setmana vinent. “Prou morts”, “Qui
serà el pròxim?”, “Per una nacional i
un poble dignes” o “Ja n’hi ha prou”
eren alguns dels lemes que els van
sorgir de manera espontània, a peu
de calçada. Consignes sense doble
sentit, que persegueixen que “es mo-
gui fitxa” i “s’acabi d’una vegada” el
degoteig de morts a la carretera. Dins
d’aquesta reivindicació històrica, han
viscut un gener molt difícil. Dijous, Pi-
lar Quer, una veïna del municipi que
anava al volant d’un cotxe, va perdre
la vida en una topada amb dos cami-
ons a l’N-II, a Vilamalla. Una tràgica
notícia que arribava tan sols nou dies
després que la conductora d’una fur-
goneta, Maria Carme Rodríguez, de
67 anys i de Vilamalla, morís en col·li-
dir amb un tràiler a Vilademuls.

Una columna de fum que es divisa-
va a tres quarts de vuit del matí ja feia
intuir ahir que l’acció ciutadana que
va sorgir dijous arran de la mort de
Quer havia estat el primer pas d’un
seguit de mobilitzacions que de mo-

L

ment no tenen aturador. Entre els
concentrats, hi havia Francesc Bartri-
na, que evidenciava que un dels prin-
cipals problemes és que en ocasions
passen pel poble fins a “una desena
de camions” seguits. Al terme hi ha
un únic senyal que indica que el límit
màxim de velocitat és de 40 km/h,
però en ocasions “van a 70, 80 i 90”.
Prop de Bartrina, una professora jubi-
lada feia posar la pell de gallina en re-
cordar que, en els últims set anys,
tres coneguts seus, de cases del vol-
tant, han perdut la vida en sinistres a
l’N-II. Per iniciativa pròpia, abans de
les últimes eleccions al Parlament, la

dona va escriure una carta dirigida a
Artur Mas en què detallava la tràgica
situació. A ella i a tots els veïns, no
van dubtar en donar-los suport i a su-
mar-se a les seves reivindicacions
l’alcalde de Roses, Carles Pàramo, i el
de Garrigàs, Josep Masoliver. En pa-
raules del batlle de Bàscara, Lluís Llo-
ret, han sigut anys “d’accions i d’anar
a Foment a Madrid”. Una lluita con-
junta que ahir va acabar amb un fort
aplaudiment quan el convergent va
comunicar el compromís de Foment
de treure els camions del traçat de
l’N-II a la demarcació. Un anunci, si
més no, esperançador. ■
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LA CRÒNICA

Fitxes mogudes

Veïns i alcaldes informen del calendari de mobilitzacions els Mossos ■ Ò. PINILLA

G. Pladeveya Lluís Lloret Alcalde de Bàscara

“Si no hi ha solució,
no passarà ningú”

ot indica que
les protestes a
Bàscara han
marcat un punt
d’inflexió.

Lamento que aquesta ac-
ció hagi estat iniciada per
la mort d’una veïna del
municipi, però tot indica
que els resultats acabaran
sent positius. És un con-
flicte que tots coneixem
des de fa molt de temps,
però ara és cert que les
darreres protestes han
marcat un punt d’inflexió.

I si el govern estatal no
dóna cap solució?
Doncs estem disposats a
no deixar travessar ningú
per l’N-II a Bàscara fins
que es resolgui. Passi el
que passi.

Quina confiança té que la
problemàtica a l’N-II es
resolgui aviat?
Cap ni una, si tenim en
compte l’experiència fins
ara, d’anys que portem
amb promeses incompler-
tes i bones intencions del
govern estatal. Però co-
nec el conseller Santi Vila
i la seva preocupació per
aquest cas. Com a alcalde
de Figueres, Vila ja havia
iniciat gestions en aquest
sentit, i ara com a conse-

T

ller acabarà fent un tomb
definitiu.

Fer passar els camions
per l’AP-7 és la solució?
Si els camions passessin
per l’autopista estaria gai-
rebé resolt. Tothom o gai-
rebé tothom entén que el
problema és dels cami-
ons. Cada dos per tres te-
nim camions que xoquen
contra la tanca abans de
passar el pont.

Han decidit reforçar la
seguretat a l’entrada i
sortida de l’escola.
Sí. Els Mossos d’Esquadra
ajudaran a travessar el
pas de vianants quan els
alumnes entrin i surtin de
l’escola. Hem tingut molts
d’ensurts. ■ Ò.P. / G.P.

Lloret, ahir, durant la
protesta a l’N-II ■ Ò. PINILLA

CUJEDA
Resaltado

CUJEDA
Resaltado
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El CCE MONTESSORI PALAU té el plaer de convidar els pares
interessats a les següents reunions informatives:

PROJECTE DE BATXILLERAT
Dimecres 6 de febrer de 2013

PROJECTE DE 2n CICLE D’EDUCACIÓ INFANTIL
Dijous 14 de febrer de 2013

PROJECTE DE L’EDUCACIÓ SECUNDÀRIA OBLIGATÒRIA (ESO)
Dimarts 19 de febrer de 2013

PROJECTE D’EDUCACIÓ PRIMÀRIA
Dijous 21 de febrer de 2013

Hora d’inici a les 21.00 hores, a la Sala d’Actes de l’Escola

Us convidem a visitar l’Escola a la JORNADA DE PORTES OBERTES
del CCE MONTESSORI PALAU que tindrà lloc el proper 

diumenge 17 de febrer, des de les 10.45 h fins a les 13.45 h.

Confirmeu l’assistència trucant al 972 41 76 76. 
Més informació a la pàgina web www.montessori-palau.net

ins que la indignació no arriba al punt més àlgid,
la impotència es transforma en emprenyament i
la gent surt al carrer, talla una carretera i crema

pneumàtics, fins llavors, no es pren cap decisió. Te-
nim un problema. Aquí no s’actua fins que el clam del

poble és eixordador. Quan
només és un xiuxiueig, es fa
veure que no se sent. Quan és
una petició, es diu que s’estu-
diarà o que s’hi està treba-
llant. S’espera fins al final, fins
que ja és inevitable, fins que
un poble decideix sortir al
carrer. És el cas de l’N-II però
també ha passat amb el clam

sobiranista, que no s’ha escoltat fins que un milió i
mig de persones es manifesten per la Diada. Passa i
passarà. Perquè pràcticament s’ha convertit en un
model de funcionament. Impera massa la burocràcia,
l’estratègia, la diplomàcia, els interessos, que ho alen-
teixen tot, ho fan llarg i costerut. I allò que per a la ma-
joria és lògic i viable, per a la classe política és ple
d’entrebancs. Ningú ha dit que gestionar sigui fàcil.
Però a vegades sembla que hi posin pedres de mane-
ra expressa perquè ens hi fotem de caps. Posem-hi
remei o ens hi farem mal. Perquè cremar pneumàtics
no es pot acabar convertint en una consigna.

F
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L’APUNT

Cremar pneumàtics

apuig@elpuntavui.cat
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No s’actua fins
que el clam no
és eixordador,
fins que no és
inevitable

Anna Puig
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GAT I GOS Lluís Puigbert

Infraestructures Accidentalitat a l’N-II

Els alcaldes de l’Alt Empor-
dà s’han mostrat a favor de
l’acord del govern i Foment
per obligar els camions a
circular per l’AP-7, però
consideren que alleugerir
el trànsit a l’N-II no és cap
solució definitiva. Els alcal-
des consultats per aquest
diari no renuncien a recla-
mar el desdoblament, tot i
que entenen que en situa-
ció de crisi la prohibició del
pas de camions podria re-
duir la sinistralitat.

L’alcalde de Castelló
d’Empúries, i president

del Consell Comarcal, va
defensar que la decisió de
Foment reduirà l’índex de
sinistralitat. “Això és un
drama”, va dir.

L’alcaldessa de Figue-
res, Marta Felip, va consi-
derar també que la iniciati-
va ajudarà a “pal·liar” el
problema, ja que es redui-
ran els accidents provo-
cats per camions, tot i que
va insistir que la solució de-
finitiva serà l’autovia. “És
una porta oberta a la solu-
ció final”, va sostenir.

Al seu torn, l’alcaldessa
de la Jonquera, Sònia Mar-
tínez, va celebrar la deci-
sió, tot i que va continuar

reclamant el desdobla-
ment de la via. Martínez
demana que es faci una ex-
cepció a la Jonquera per-
què el cap de setmana els
camions puguin quedar-se
al municipi i usar els ser-
veis i benzineres.

D’altra banda, Alfons
Quera, el batlle d’Agullana,
va qualificar la mesura de
Foment de “solució tempo-
ral” i va lamentar la falta
d’inversió de l’Estat. “La
deixadesa provoca proble-
mes de trànsit”, va dir, i
també es va solidaritzar
amb la gent de Bàscara.

“Per anar a casa, cada
dia te la jugues”, va soste-

nir l’alcalde de Garrigàs,
Josep Masoliver, que va ser
a la protesta de Bàscara.
“Sabem que no es faran ni
l’autovia ni el desdobla-
ment de l’N-II, i la solució és
més política que no pas al-
tra cosa: fer passar els vehi-
cles de gran tonatge per
l’AP-7”, hi va afegir.

Finalment, Carles Pàra-
mo, alcalde de Roses i dipu-
tat al Congrés, que també
va donar suport als veïns
de Bàscara, va remarcar el
drama de l’N-II: “Em poso a
la pell dels familiars que
han perdut un ésser esti-
mat en aquesta carretera i
dic que ja n’hi ha prou.” ■

Alleugerir el trànsit de la
via no és una solució
definitiva, pels alcaldes
a Troben que prohibir el pas de camions per l’N-II és un avenç, però no
renuncien al desdoblament a Se solidaritzen amb els veïns de Bàscara

M. Vicente / Ò. Pinilla
FIGUERES
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Les frases

““Sabem que el
desdoblament no es
realitzarà, i la solució
és més política que no
pas altra cosa”
Josep Masoliver
ALCALDE DE GARRIGÀS

“Pal·lia el problema.
Estadísticament està
comprovat que els
camions provoquen
molts accidents”
Marta Felip
ALCALDESSA DE FIGUERES

“Demanem que es
faci una excepció a la
Jonquera perquè, en
part, vivim dels
transportistes”
Sònia Martínez
ALCALDESSA DE LA JONQUERA

“ Cada accident que
es produeix i,
sobretot, cada víctima
mortal que s’hi
registra, ens indigna”
Xavi Sanllehí
PRESIDENT DEL CONSELL COMARCAL
DE L’ALT EMPORDÀ

CUJEDA
Resaltado

CUJEDA
Resaltado
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Un sotsinspector dels
Mossos d’Esquadra serà
jutjat per faltes de lesions
per la càrrega policial del
divendres 16 de desembre
del 2011 a la Universitat
de Girona (UdG). L’Au-
diència de Girona demana
que s’aclareixi si l’agent
3.772 (el sotsinspector)
va donar una ordre “il·legí-
tima” per repel·lir la pro-
testa dels alumnes tant a
dins com a fora del claus-
tre el dia de la celebració

del vintè aniversari de la
UdG.

La interlocutòria de la
secció quarta de l’Audièn-
cia desestima la petició de
la Generalitat i de la fisca-
lia que s’arxivessin les dili-
gències iniciades pel jutjat
d’instrucció número 2 de
Girona i n’estima part de
les al·legacions. L’Audièn-
cia troba responsable
l’agent 3.772 (amb el so-
brenom Drago) del dispo-
sitiu policial que va provo-
car denúncies de manifes-
tants. La resolució deixa
sense efecte les acusa-

cions a dos agents més
dels Mossos d’Esquadra, el
12.810 i el 1.388.

Segons la resolució, en
la protesta prèvia a la pla-
ça de Sant Domènec, el
dispositiu de seguretat es
va excedir a l’hora de pro-
tegir-se dels manifestants:
“[...] Podem afirmar que
no tenien cap finalitat pro-
tectora o dissuasiva d’acti-
vitats violentes.”

Sense identificació
La resolució també critica
que no es puguin identifi-
car els agents antidistur-

bis dels Mossos que van
participar en els inci-
dents: “Duien el seu núme-
ro d’identificació tapat,
cosa que es nega que sigui
públicament una consig-
na del cos, però que ens
sembla insòlit que sigui
una decisió individual i
col·lectiva dels agents que
formin aquest grup.”
L’Audiència exonera la
rectora de la UdG, Anna
Maria Geli, de l’actuació
dels Mossos, que troba
parcialment justificada
perquè la “reunió pacífica”
fora de la facultat deriva
“en una presa pública i vio-
lenta del claustre”.

D’altra banda, el grup
de la CUP elogia la decisió
de l’Audiència en un co-
municat. Demana que els
jutges ajudin a “posar fi a
la impunitat de què gau-
deixen els Mossos d’Es-
quadra en casos de violèn-
cia policial”. ■

J. Ferrer
GIRONA

a L’Audiència demana que s’aclareixi si hi va haver una ordre “il·legítima”
contra els alumnes a Exonera la rectora de la institució de l’acció dels agents

Jutjaran un sotsinspector
dels Mossos per la càrrega
policial del 2011 a la UdG

UNIVERSITAT

El divendres 16 de desembre
del 2011 la Universitat de Gi-
rona va convidar el president
de la Generalitat, Artur Mas,
que va elogiar el creixement
de la UdG i les persones que
havien fet possible arribar als
vint anys d’autonomia. Hi va
haver tres detinguts contra
els aldarulls aquell dia i pos-
teriorment s’han imputat una
onzena d’estudiants i una re-
presentant del personal d’ad-
ministració i serveis (PAS)

Una imatge de l’acció dels Mossos d’Esquadra al claustre de Sant Domènec el 16 de desembre del 2011 ■ MANEL LLADÓ

per la protesta a la plaça de
Sant Domènec i l’intent d’ir-
rupció a l’aula magna de Lle-
tres, en l’acte de Mas. Els in-
cidents van eclipsar l’acte de
celebració, en què, a banda
de Mas, hi havia les autoritats
i representants empresarials.
Tres dies després, unes 400
persones van reclamar la di-
missió d’Anna Maria Geli, a
qui consideraven responsa-
ble d’haver permès l’entrada
dels agents a Lletres.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Incidents que van eclipsar l’acte

“[La sala] confirma la
meritada resolució en
la imputació d’una
falta de lesions contra
l’agent 3.772”
Part dispositiva
de la resolució

– – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – –

La frase

Amb el lema “Per carnaval
no tot s’hi val, tu tries”,
l’Ajuntament de Roses ha
engegat una campanya
per conscienciar els joves
del municipi dels perills
del consum d’alcohol i dro-
gues. Des d’aquesta set-
mana passada una sèrie
de plafons il·lustrats en
format de còmic pel dibui-
xant Boris Mörker s’han
exposat als instituts de
Roses: les il·lustracions re-
cullen les diferències en-
tre el desenvolupament de
la festa en condicions nor-
mals i amb els seus prota-
gonistes sota els efectes de
l’alcohol. Les imatges es
difondran en accions de
comunicació, a través de
les xarxes socials i durant
carnaval. Per altra banda,
775 alumnes dels instituts
participaran dilluns al tea-
tre municipal en una jor-
nada de sensibilització
amb projecció de vídeo i
xerrades amb professio-
nals del sector mèdic, cos-
sos de seguretat i profes-
sors. Una segona sessió in-
formativa tindrà lloc di-
marts a les 20 h per als
adults, pares i mares i caps
de colla. L’altra mesura
acordada és que els com-
ponents de les colles no
consumeixin alcohol du-
rant la desfilada infantil
de dissabte. El consistori
qualifica aquesta campa-
nya d’acte de valentia pel
fet d’afrontar un proble-
ma real mitjançant la pe-
dagogia i alhora vetllar per
la qualitat i projecció del
carnaval rosinc. ■

Campanya
contra l’abús
d’alcohol per
carnaval

ROSES

Esteve Carrera
ROSES

CUJEDA
Resaltado
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L’ocupació agrària a les
comarques gironines ha
viscut una davallada del
22,12% en els últims tres
anys, segons les dades de
l’Institut d’Estadística de
Catalunya, sobre l’enques-
ta de població activa
(EPA). En el sector agrari
gironí, entre el 2010 i el
2012 s’han destruït o han
deixat d’estar en mans de
persones d’entre 16 i 64
anys un total de 2.500
llocs de treball. En total a
Catalunya el descens ha

estat del 18,5%, dada que
representa 12.300 llocs de
treball menys.

El responsable d’econo-
mia agrària de la comissió
permanent del sindicat

Unió de Pagesos, Josep
Carles Vicente, assegura
que la davallada s’ha pro-
duït “mentre ha estat con-
seller del Departament
d’Agricultura Josep Maria

Pelegrí”. És per això que
considera que “la Genera-
litat no està fent les políti-
ques correctes i no busca
recursos perquè el sector
pugui ser dinàmic”. “Des

d’Unió de Pagesos ja fa
mesos que estem adver-
tint el conseller d’Agricul-
tura, Josep Maria Pelegrí,
de la necessitat de treba-
llar amb la màxima urgèn-
cia sobre les polítiques ca-
talanes que es van acor-
dar unànimement en el
ple del Parlament de Cata-
lunya.” L’objectiu és acon-
seguir un mercat sense
abusos i competències
deslleials, així com més
participació de la pagesia
professional en el valor
afegit en la cadena ali-
mentària, la millora de
l’eficàcia de les explota-
cions i l’accés al finança-
ment. El sindicat recorda
que aquestes són les prio-
ritats ineludibles per al
sector i que no es disposa
de cap marge per no ac-
tuar immediatament da-
vant l’evolució que està te-
nint el sector agrari.

La distribució per terri-
toris d’aquesta davallada
mostra un comporta-
ment força divers: men-
tre que la mitjana d’ocu-
pació a Lleida en aquests
últims anys només va bai-
xar un 2% (400 llocs de
treball), a Barcelona la da-
vallada va ser d’un 35,5%
(6.500 llocs), i a Tarrago-
na, d’un 16% (2.800
llocs).

Per Vicente, el sector
que més ha patit és el que
crea més dinamisme, i per
tant més ocupació, i a les
comarques gironines co-
incideix amb el sector de
la fruita, “que crea una
ocupació important”, pe-
rò també amb la rama-
deria, ja que els produc-
tors de llet han modernit-
zat molt les explotacions
“i si hi ha d’haver ajustos
perquè el sector no va bé,
es prescindeix d’em-
pleats”. “Les empreses po-
den tenir feina, però si no
hi ha recursos no contrac-
ten”, va explicar. ■

Imma Bosch
GIRONA

TREBALL

a Entre el 2010 i el 2012 s’han destruït o han deixat d’estar en mans de
gironins d’entre 16 i 64 anys un total de 2.500 llocs de treball

L’ocupació agrària a les
comarques gironines
baixa un 22% en tres anys
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Les frases

“La millora de
l’eficàcia de les
explotacions i l’accés al
finançament, algunes
de les peticions”
Josep Carles Vicente
RESPONSABLE D’ECONOMIA AGRÀRIA
D’UNIÓ DE PAGESOS

“El sector més
perjudicat a la
demarcació és el de la
fruita, però també el
de la ramaderia”
Josep Carles Vicente
RESPONSABLE D’ECONOMIA AGRÀRIA
D’UNIÓ DE PAGESOS

“Els incompliments
dels acords del
Parlament impedeixen
millorar la renda de
la pagesia”
Josep Carles Vicente
RESPONSABLE D’ECONOMIA AGRÀRIA
D’UNIÓ DE PAGESOS

La ramaderia és, segons el sindicat Unió de Pagesos, un dels sectors més perjudicats a la demarcació ■ MANEL LLADÓ

Els pescadors dels ports de
Llançà, Port de la Selva,
Roses, Palamós, Blanes i
Arenys de Mar van comen-
çar dimecres l’aturada bio-
lògica en la modalitat de
pesca d’arrossegament.

L’objectiu d’aquestes ve-
des és facilitar la repro-
ducció, supervivència i re-
població d’alguna de les es-
pècies de peixos el nombre
dels quals han disminuït
considerablement els úl-
tims anys. A Catalunya i a
la resta del Mediterrani
aquest tipus de mesures

de gestió pesquera s’estan
duent a terme amb “efecti-
vitat contrastada des de
l’any 1991”, segons el De-
partament d’Agricultura,
que assegura que l’establi-
ment de les aturades ha
estat consultat i consen-
suat amb el sector pesquer
català. ■

Els pescadors gironins
han començat la veda

PESCA

Imma Bosch
GIRONA

Els pescadors de Palamós són uns dels que fan la veda fins a
mitjan febrer ■ JOAN SABATER

TURISME

Castell-Platja
d’Aro fa promoció
en diverses fires

El grup Ferrocarrils de la Ge-
neralitat de Catalunya (FGC)
ha decidit reorganitzar la
divisió de turisme i muntanya
perquè sigui més eficient.
FGC és una empresa pública
que, a més d’administrar i
gestionar línies ferroviàries,
també es dedica als ferrocar-
rils de muntanya turístics i les
estacions d’esquí, entre les
quals hi ha la Molina, Vall de
Núria i Vallter. Els responsa-
bles del nou organigrama són:
Joan Anton Font, director tèc-
nic de FGC Turisme i Munta-
nya; Antoni Sanmartí, director
de la Molina, i Xavier Bigorda,
director d’Espot i Portainé (en
funcions). ■ I.B.

Ferrocarrils
reorganitza la
divisió de turisme

TURISME

El diputat gironí Marc Vidal
(ICV-EUiA) es va reunir ahir
amb els representants del
comitè de l’empresa carros-
sera Noge arran de l’inici del
procés de concurs de credi-
tors engegat per l’empresa
d’Arbúcies. Els treballadors
van explicar a Vidal en quin
punt es troba el procés i li van
comunicar la seva intenció
d’exhaurir fins a l’últim recurs
per donar continuïtat al pro-
jecte empresarial, perquè
estan convençuts de la viabili-
tat del projecte. Els treballa-
dors van explicar que l’em-
presa “no disposa d’un depar-
tament d’exportació”, i van
donar a conèixer les mesures
que programen. ■ I.B.

ICV-EUiA es
reuneix amb els
empleats de Noge

TREBALL

La regidoria de Turisme de
l’Ajuntament de Castell-Platja
d’Aro ha projectat per aquest
2013 un calendari de promo-
ció i difusió turística del muni-
cipi mitjançant fires especialit-
zades en el qual es preveu la
presència a un mínim de sis
mostres de caràcter estatal i
internacional en cinc països
europeus, i un pressupost de
25.000 euros. La principal no-
vetat és la presència a la fira
de Narbona, a França, al maig.
En conjunt, les mostres esco-
llides reben la visita de prop
d’un milió de persones, de les
quals 200.000 són professio-
nals del sector turístic. L’acti-
vitat s’ha iniciat aquesta set-
mana amb la presència a la
Fira Saló de Vacances de
Brussel·les, que se celebra
fins dilluns vinent. ■ I.B.

CUJEDA
Resaltado
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TEMA DEL DIA

INDIGNACIÓ PER LA N-II LES MESURES I L’OPINIÓ

na vegada més la sang ha tor-
nat a tacar l’asfalt de la N-II al
seu pas per la nostra comarca;
una vegada més una altra vida

humana ha estat immolada per major ho-
nor i glòria de la ineptitud, de la ineficàcia,
de la ineficiència d’uns i de la pedant acti-
tud exigent d’altres obstinats en fer de la
N-II un motiu, una altra causa en què fo-
namentar el disbaratat camí de la inde-
pendència. 

Davant aquests cúmuls de desgràcies
no podem sinó recòrrer als clàssics i, com
Ciceró al Senat romà, tornar exclamar
amb tota la força del pit: Quosque tandem
abutere, «Catilina», patientia nostra?, Bns
quan «Catilina» abusaràs de la nostra pa-
ciència? Fins quan aquesta bogeria teva
seguirà mofant-se de nosaltres? Quan aca-
barà aquesta audàcia teva? Perquè si bé és
cert que aquesta nova víctima propiciatò-
ria ha estat provocada de forma directa
per un altre error humà (un camió ha en-

vaït el carril contrari), el que és indiscuti-
ble és que la metafòrica Catilina, les admi-
nistracions públiques, són les responsa-
bles de manera indirecta o si es vol subsi-

diària, d’aquests estúpids vessaments de
sang.  I quan parlo d’«administracions»,
així en plural, ho faig amb plena conscièn-
cia: m’estic referint tant a l’estatal, que ha
abandonat tot procés de millora i segure-
tat en el que és un dels principals eixos de
comunicació terrestre del país (Espanya,
d’Espanya parlo) mantenint-la (no em fa
res manllevar la denominació) amb les
característiques d’un vertader «corredor
de la mort», com a l’autonòmica i local ca-
talanes obsessionades en l’exigència de
l’absurd (la transformació en autovia) per
poder emprar l’impossible com arma
llancívola d’una disputa política en què la
vida és la pólvora amb què es carreguen
els canons. 

Les pàgines del DdG són testimoni d’a-
questa meva constant denúncia contra la
desídia d’uns i de la demagògia d’altres.
Les pàgines del DdG són testimoni de la
meva reclamació d’urgents mesures de
seguretat a la N-II (millora de senyalitza-

ció, zones d’espera i accés als encre-
uaments amb illetes d’obra quan no pas-
sos a diferents nivells...) alhora que una
expulsió dels camions de gran tonatge i
llarg recorregut cap a l’autopista. Les pàgi-
nes delDdG són testimoni de la meva de-
fensa del model francès que qualsevol
ciutadà pot comprovar només anant de la
Jonquera Bns a Perpignan per la départa-
mentale.

Sembla ser que el nou conseller de Ter-
ritori ha acabat, com l’apòstol (a Figueres
tenim, precisament tocant la N-II, una er-
mita en el seu honor, la de Sant Pau de la
Calçada), veient la llum i, qui sap si ha-
vent-se adonat que la «Catindepen» que
com alcalde i diputat reclamava no podria
assumir els costos d’un desdoblament,
sembla sumar-se a aquesta meva deman-
da. Com que diu el refrany que «lo cortés
no quita lo valiente», benvingut sia al club.
Ara només ens queda esperar que Foment
també s’en vulgui fer soci.

U

José Luis Torres

PROU SANG!

Les protestes es van apaivagar
unes hores ahir a Bàscara després
que la Generalitat els conBrmés
que s’ha arribat a un acord amb el
Ministeri de Foment perquè en un
mes aproximadament als camions
de gran tonatge i de llarg recorre-
gut se’ls obligui a circular per l’AP-
. La mesura servirà per descon-
gestionar la N-II i reduir així el risc
d’accidents que generen els ca-
mions, una reinvindicació histò-
rica. Ahir el trànsit es va desviar per
l’autopista en els moments en què
estava tallada la via, evitant re-
tencions. Al territori, els alcaldes i
el Consell Comarcal continuen
reclamant que la solució deBniti-
va és el desdoblament. 

A l’espera d’un pronunciament
oBcial per part de Foment –des de
la subdelegació del Govern des-
coneixien ahir que l’acord esti-
gués tancat– l’anunci ha suposat
un pas al camí per acabar amb les
morts a aquesta carretera. L’al-
calde de Bàscara, Lluís Lloret, ex-
plicava al migdia que havia rebut
una trucada telefònica del conse-

ller de Territori i Sostenibilitat,
Santi Vila, per donar-li suport i ex-
plicar-los que ha comunicat la si-
tuació a la ministra de Foment,
Ana Pastor. Segons explicava Llo-
ret als veïns que van rebre la notí-
cia amb aplaudiments, «diu que en
el termini d’un mes ja tindrem els
camions de gran tonatge a l’auto-
pista». Més tard ho conBrmaven
fonts de Territori i Sostenibilitat. 

Fa una setmana Santi Vila anun-
ciava durant una visita a Girona
que s’estava treballant amb Fo-
ment per aconseguir que els ca-
mions de gran tonatge que fessin
trajectes llargs passessin per l’au-
topista per reduir la perillositat de
la N-II. La mesura té l’objectiu de
prendre mesures a curt termini a
l’espera dels treballs de millora de
la carretera. 

Els vehicles pesants afectats
per la mesura pagarien uns preus
més reduïts o Bns i tot la gratuïtat.
Foment està negociant amb la
concessionària Abertis com es
concreten les boniBcacions que es
volen aplicar als camioners que
podrien anar des del  Bns a la

gratuïtat. El Govern ha proposat a
Foment que l’autopista pugui ser
gratuïta durant les nits i en certes
franges del dia. Tampoc es co-
neix encara a partir de quin to-
natge s’aplicarà l’obligatorietat,
tot i que s’apunta que seria a par-
tir de les vint tones. Els serrells de
l’acord s’haurien d’acabar de per-
Blar en les properes setmanes si es
compleix el termini anunciat. 

El portaveu adjunt de CiU al
Congrés, Pere Macias, va demanar
ahir a l’Estat que acceleri els trà-
mits i que en deu dies publiqui un
decret pel qual aquesta prohibició
entri en vigor. En una visita a Ri-
poll, Macias va manifestar que
«CiU exigirà immediatament

aquest decret per fer possible
aquesta prohibició i acabar amb
aquest autèntic malson». El dipu-
tat al Congrés i alcalde de Roses,
Carles Pàramo, va proposar que els
representants, diputats i senadors
manifestin públicament el prec
que el Govern faci realitat el com-
promís de la prohibició que ja és
vigent a l’Estat francès. 

Però el territori vol la solució de-
Bnitiva. El president del Consell
Comarcal, Xavier Sanllehí, ha ma-
nifestat que «és una primera so-
lució, però això no ens ha de fer
 obli dar que des de les diferents ad-
ministracions hem de treballar
pel reivindicat desdoblament de la
N-II en el tram de la nostra de-
marcació». 

BÀSCARA | CARME VILÀ/ACN

El Govern
acorda amb
Foment que en
un mes els
camions no
passin per la N-II
El territori continua reclamant la

solució definitiva del desdoblament 

�

«Les administracions públiques
són les responsables, de manera
indirecta o si es vols subsidiària,
dels estúpids vessaments de sang

Els vehicles que es van quedar atrapats a la N-II just al tram urbà en tallar-se la via. 

JAUME PURCALLAS

Creuant la població

La carretera N-II registra diàriament
un trànsit de 30.000 vehicles dels
quals una gran majoria són camions. 

. VEHICLES

LA XIFRA DIÀRIA 

Tres milions d’euros és la xifra de

la qual, segons CiU, disposa l’Estat

des de l’1 de gener per obligar els

camions a transitar per l’autopista i

alliberar la N-II. El diputat de CiU, Jor-

di Xuclà, membre de la Comissió de

Foment, ha recordat que els pressu-

postos generals de l’Estat pel 2013

contemplen aquesta partida amb

l’objectiu de posar en marxa la me-

sura d’una forma imminent. La

quantitat han explicat que és fruit

de l’esmena transaccional entre CiU

i el PP que es va introduir al Senat el

novembre de l’any passat als Pres-

supostos d’aquest any. Amb aques-

ta quantitat es compensaria en part

l’empresa concessionària –que té la

concessió fins al 2021– alhora que la

resta del cost l’haurien de pagar els

transportistes a través d’un peatge

tou en el marc de la normativa euro-

pea sobre l’«eurovinyeta». Per això

el parlamentari gironí considera

 «inacceptable que el Govern digui

que encara necessita un mes». Ho

hauria d’haver fet el mateix 1 de ge-

ner i fer-ho efectiu la setmana vi-

nent. 

�
QUEIXES PEL RETARD

Tres milions al

pressupost per

treure els camions

CUJEDA
Resaltado

CUJEDA
Resaltado



Entrevista a Rosa García

La presidenta de Siemens a
Espanya i exexecutiva de
Microsoft a l’Estat manté 
que cal «industrialitzar
l’economia» >PÀG 2

PÀGINES D’AGRICULTURA I RAMADERIA

El Camp

Economia i Empresa DdG

Banca ètica

Mentra la banca tradicional
està purgant els excessos
d’un passat molt recent, la
banca ètica guanya
clientela >PÀG 4
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L’ocupació agrària a les comarques gironines 

cau un 22 per cent en només dos anys > PÀG 6

Si té un habitatge que vol vendre
i ha estat esperant que passi la tem-
pesta per intentar obtenir-ne el
màxim possible oblidi-se’n. Està
perdent diners.  no serà l'any
de recuperació del sector immo-
biliari. El millor que pot fer, segons
els experts, és rebaixar les seves ex-
pectatives econòmiques i accep-
tar les ofertes que li arribin, enca-
ra que siguin baixes. L'alternativa
és esperar uns quants anys més a
veure què passa, sense garanties
que el mercat es recuperi.

Ningú sap encara quin serà «el
pitjor any de la crisi» des que el
 es va punxar la bombolla. La
delicada situació econòmica, la
por de les famílies a assumir riscos
davant un possible deteriorament
de la seva situació, el torniquet so-
bre el crèdit ?nancer (hipoteques)
i l'entrada en vigor de mesures ?s-
cals com la pujada de l'IVA del 
al  per l'obra nova, a més de l'e-
liminació de la deducció ?scal
per inversió en habitatge habitu-
al auguren encara una llarga tem-
porada de congelació del mercat.

A això cal afegir que la feble de-
manda encara té digestió per fer.
Als pisos de segona mà en oferta,
se suma un estoc d'habitatge nou
que a Girona se situa entre els
. i els ., segons diferents
fonts.

La sobreoferta, sobretot en mu-
nicipis i en zones on no volen
anar a viure els compradors po-
tencials, es combina amb una de-
manda molt limitada. 

El fet que el  acabessin al-
gunes desgravacions ?scals a la
compra d’habitatge i que l’IVA
pugés a partir de , va animar
una mica les vendes, sobretot la se-
gona meitat de l’any. «Tancarem
l’exercici millor que el , però
les expectatives que tenim per als
propers mesos són dolentes», as-
senyala el president del Col·legi
d’API de Girona, Ramon Coromi-
nas.

La paràlisi de l’activitat immo-
biliària ha in@uït directament en
l'evolució dels preus. Segons dades
del Ministeri de Foment, el preu
del metre quadrat ha baixat prop
d’un  a les comarques de Gi-
rona des del seu màxim històric, a
mitjans de . Però en els grans

municipis, on es concentra l’acti-
vitat immobiliària, els preus han
baixat de mitjana un , i en al-
guns, com Salt o Figueres, la cai-
guda supera el .

Les dades són similars a les
que recull l’ampli estudi que se-
mestralment elaboren el Gremi de
Promotors i el  Col·legi d’API, que
assenyalen que els preus actuals
són similars als que hi havia fa cinc
o sis anys en la majoria de muni-
cipis gironins.

Els API gironins assenyalen que
per al  els preus seguiran bai-
xant. «En algunes zones, allà on hi
ha més excés constructiu, que no
han estat capaces d’atreure po-
blació, creiem que hi ha marges
per a caigudes addcionals d’un
 o més», va indicar Corominas.

El president dels API de Girona
també assenyala que la SAREB, co-
negut com a banc dolent, també
està in@uint en el mercat: «Ha
frenat alguns compradors a l’es-
pera que es posés en marxa, ja que
va despertar expectatives de bai-
xada de preus. I ara mateix enca-
ra presenta moltes incògnites, per-
què disposa d’estructura admi-
nistrativa però no de comercial ni
de gestió dels immobles. Cal la mà-
xima transparència i celeritat».

El president dels constructors i
promotors d'Espanya (APCE), José
Manuel Galindo, vaticinava fa uns

dies que aquest any seguirà sense
enlairar l'activitat en el sector i es
registraran xifres similars de com-
pravenda. Galindo insistia que el
principal problema del sector és la
manca de crèdit que, en no arribar
a la demanda, manté paralitzat
l'estoc d'habitatges sense vendre i
els promotors sense liquiditat per
seguir treballant. Segons la seva
opinió, encara queden dos o tres
trimestres per poder començar a
parlar de remuntada en el sector
i, en qualsevol cas, tot dependrà de
com s'articuli la SAREB (el banc
dolent), així com dels descomptes
que apliqui als seus actius i d'efecte
que aquests puguin tenir sobre el

mercat.
Enmig d’un panorama més que

complicat, el president dels API de
Girona dóna alguns motius per a
l’optimisme. D’una banda, l’in-
crement de les operacions de com-
pravenda en municipis del litoral
(Roses és des de fa mesos la po-
blació on hi ha més activitat im-
mobiliària). De l’altra, el fet que La
Caixa, l’entitat ?nancera amb més
pes a la demarcació ha retirat del
mercat de compravenda algun
edi?ci que s’havia adjudicat per
posar-lo a lloguer. «Això pot indi-
car que pensa que, en algunes
zones, el valor d’aquest immoble
pot pujar», diu Corominas.

GIRONA | V.ROMERO / O.PUIG

Habitatge

Un altre any perdut?
Els canvis tributaris, la delicada situació econòmica i la irrupció de la

SAREB conviden a pensar que les vendes es mantindran gairebé
congelades i que els preus seguiran baixant. Només qui entengui que
ha de rebaixar les seves expectatives es podrà desfer d'immobles.

�

Amb el suport de:

Promoció immobiliària a Quart.

MARC MARTÍ

El banc dolent ha generat
expectatives de baixades en
els compradors i està frenant
algunes operacions

Els API gironins pronostiquen
baixades de fins al 20% en
les zones de la demarcació
amb més excés de construcció

CUJEDA
Resaltado
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En defensa del menjador de Santa Coloma 
"Donar menjar no és il·legal". "Aquí 
es passa gana". "Aquest Ajuntament 
enganya la gent". Són les consignes 
corejades per les tres-centes perso
nes que ahir a la tarda es van concen
trar davant del Consistori de Santa 
Coloma de Gramenet. Els voluntaris 
del menjador social popular de l'Ate

neu Julià Romera, obert des de fa 
tres anys, se senten enganyats pel go
vern municipal. Diuen que estan se
gurs que la inspecció de la Generali
tat que pot posar punt final a la seva 
iniciativa va derivar d'una comunica
ció de l'Ajuntament, tal com va avan
çar aquesta setmana La Vanguardia. 

"Ho han negat, han mentit... Sabem 
que el nostre menjador presenta 
moltes irregularitats, però conti
nuarem donant menjar a qui ho 
necessiti mentre el Consistori no as
sumeixi les seves responsabilitats i 
doti la ciutat d'un veritable menja
dor social". / L. Benvenuty 

Bàscara força una 
solució per a l'N-II 
La ministra Pastor 
es compromet amb el 
conseller Vila a desviar 
el trànsit de camions 
de la carretera a l'AP-J 
en poques setmanes 

BARBARA JULBE 
Bàscara 

Les protestes dels veïns de Bàscara a 
l'N-II dos dies consecutius per re
clamar una solució urgent a l'alta sinis-
tralitat d'aquesta carretera al seu pas 
per les comarques de Girona han do
nat els seus fruits i han forçat que Fo
ment es comprometi amb 
la Generalitat a presentar 
en les properes setmanes 
una proposta sobre com 
quedarà regulat el pas dels 
camions de gran tonatge en 
aquesta via mentre no es fa
ci el desdoblament del tra
çat actual. 

La ministra de Foment, 
Ana Pastor, va garantir ahir 
al conseller de Territori, 
Santi Vila, que es desviarà 
la circulació de camions 
per l"AP-7. Tots dos han 
mantingut els últims dies 
contactes telefònics i fa 
dues setmanes es van reu
nir a Madrid per abordar 
aquest afer. Per posar en Els veïns 

marxa aquesta solució falta que Fo
ment i Abertis acordin quines bonifica
cions tindrà el trànsit desviat. Entre les 
propostes que hi ha a sobre de la taula 
hi ha la gratuïtat del peatge de l'auto
pista en horari nocturn i descomptes 
del 30% o del 40% durant el dia. 

El compromís va arribar 18 hores 
després que es convoquessin les mo
bilitzacions. Les últimes, ahir al matí i 
a la tarda, i l'altra dijous a la nit, totes 
dues organitzades de manera espon
tània després de la mort abans-d'ahir 
d'una veïna en un accident a Vila
malla. Unes quaranta persones, "far
tes" de perdre gent del poble per culpa 
dels sinistres, van interrompre el tràn
sit en els dos sentits (ahir des de les 
vuit del matí fins a la una del migdia; 

dijous des de les vuit del vespre fins a 
la una de la matinada) i van calar foc a 
pneumàtics i palets de fusta. Abertis 
no ya cobrar el peatge entre Figueres i 
l'Escala mentre la circulació a l'N-II 
va quedar bloquejada. 

Després de les protestes, els veïns 
van pactar amb els Mossos d'Esquadra 
fer talls diaris de nou a deu del matí a 
partir de dilluns de manera indefinida 
fins que les solucions que reclamen si
guin una realitat. Però un grup, des
prés del funeral per la veïna, va tomar 
ahir a la tarda a congregar-se a peu de 
l'N-II. Els alcaldes de Bàscara, Lluís 
Lloret, i de Garrigàs, Josep Masoliver, 
tots dos de CiU, van participar en les 
mobilitzacions. S'hi va afegir Carles Pà-
ramo, diputat al Congrés per CiU i al

calde de Roses. Per la seva 
banda, Lloret va comunicar 
als veïns el compromís ad
quirit per la ministra Pas
tor amb el conseller Vila. 

L'N-II, amb els 30.000 
vehicles diaris, parteix Bàs
cara en dos. "Fa més de deu 
anys que tenim la carretera 
així i ningú no ha fet res", 
va criticar l'alcalde. Els 
Mossos van confirmar, a 
més, que posaran dos 
agents davant l'escola, si
tuada a pocs metres de la 
carretera, per regular el 
trànsit a les entrades i sorti
des dels alumnes. "Ja era 
hora", va destacar la direc-SOUSTI ENSESA 

de Bàscara van tornar a tallar ahir la carretera tora, Leli Delgado.» 

Ramon Suné ^ 

Més lleialtat 
que exigència 

Octubre del 2005. Pasqual Ma-
ragall presideix la Genera
litat des de fa gairebé dos 
anys, i Joan Clos, l'home que 

el va substituir a l'alcaldia de Barcelona, 
governa la ciutat molt condicionat pels 
seus socis d'ICV-EUiA i ERC. La infor
mació que obre aquesta secció el dia 17 
es fa ressò de les demandes de la federa
ció local del PSC i del grup socialista de 
l'Ajuntament al Govern tripartit. "Bar
celona reclama afecte", titula La Van
guardia la crònica que recull les peti
cions municipals al govern amic. Ni ras
tre d'una crisi en estat embrionari. Les 
administracions gasten els diners, els 
que tenen i els que mai no tindran. La 
Generalitat planeja inversions multimi
lionàries per tot Catalunya i l'Ajunta
ment creu, amb justícia, que ha arribat 
l'hora de posar fi al greuge comparatiu 
que, segons els socialistes, els governs 
de Jordi Pujol van imposar durant més 
de dues dècades als barcelonins. Es el 
moment d'exigir les despeses d'una capi
talitat exercida sense rebre'n compensa
ció a canvi. Algunes estimacions xifren 
aquesta reivindicació en un mínim de 
150 milions anuals. Se signen convenis 
per cedir molts solars municipals on la 
Generalitat es compromet a construir 
equipaments públics de luxe. 

Any 2013. CiU governa en franca mi
noria a banda i banda de la plaça Sant 
Jaume mentre el PSC avança a grans 
gambades cap a la frontera que separa 
els partits grans dels testimonials. La Ge
neralitat està a un pas de la fallida i 
l'Ajuntament de Barcelona s'enorgu
lleix de ser una de les poques adminis
tracions públiques amb els comptes sa
nejats i amb capacitat per invertir. 
Xavier Trias s'entrevista amb Artur 

Abans de la crisi, 
Barcelona no va rebre 
el tracte que es mereixia; 
ara rescata la Generalitat 

Mas. L'alcalde que, des que ho és, va pro
metre exigència i lleialtat al Govern de 
Catalunya, té una nova oportunitat de 
sospesar aquests dos valors en una ba
lança. Trias calcula que el deute de la 
Generalitat amb l'Ajuntament és de 235 
milions. PP i PSC l'eleven a 310 i 410 mi
lions, respectivament. Cap sorpresa: la 
lleialtat institucional de qui se sap sol
vent pesa molt més que una exigència 
dissolta en l'estat de precarietat en què 
viu el germà gran. Tranquil, Artur, ja ho 
trobarem. Ja hi haurà (o no) altres opor
tunitats per mostrar-se exigent. Del 
"Barcelona reclama afecte" dels anys 
prodigiosos al 'Tacilitats de pagament" 
amb què titulàvem dimarts la informa
ció de l'entrevista a Palau. 

Hi va haver un temps que Barcelona, 
després de saldar els deutes olímpics i 
de fer bé els deures, aspirava a un millor 
finançament i a disposar d'un sistema 
de justícia local per resoldre ràpida
ment els milers de petits conflictes que 
tenia. Que antic sembla, avui, tot això. 
Fins i tot va aconseguir que li aproves
sin a les Corts espanyoles, per unanimi
tat, un règim especial, un vestit a mida 
que es va encongir a la primera rentada. 

Quina mala sort que té, Barcelona. 
Sembla que mai no li arriba el moment! 

CUJEDA
Resaltado
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L’ALT EMPORDÀ

Castelló va viure ahir múltiples
actes per la celebració de la Festa
de la Candelera, que acabarà avui.
Es van fer sortides guiades, activi-
tats per als més petits i xocolatada
popular i un concert a la basílica,
entre d’altres. Per avui hi ha pre-
vistos més actes tot i que el mal
temps ha obligat a suspendre la re-
gata pels canals d’Empuriabrava. 

CASTELLÓ D’EMPÚRIES | DdG

Actes al carrer i concerts

per la Candelera 

CASTELLÓ D’EMPÚRIES

CONXI MOLONS

L’Ajuntament de Roses ha rebut
una noti9cació de la sentència
del Jutjat Contenciós Administra-
tiu número  de Girona que l’obliga
a modi9car la plantilla de treba-
lladors municipals per reincor-
porar-hi la plaça d’arqueòleg, que
el consistori va decidir no renovar
a 9nals de  perquè conside-
rava que no havia d’assumir el
cost que suposaven les excava-
cions arqueològiques que el mu-
nicipi ha dut a terme durant molts
anys. El consistori ja ha anunciat
que recorrerà la sentència en se-
gona instància «amb els mateixos
criteris que el van portar a anul·lar
la plaça». I és que l’Ajuntament diu
que «com qualsevol altre, té ca-
pacitat i plena autonomia per or-
ganitzar els serveis en la forma més
conveninet atenent a criteris d’e-
9càcia i e9ciència». 
El consistori va decidir amor-

titzar la plaça perquè considerava
que «comportava una despesa per
una activitat administrativa local
impròpia». De fet, diuen, segons la
Llei / del patrimoni cultural
català, Roses no és un municipi de
règim especial i les competències
que li són atribuïdes no van més
enllà de vetllar per la integritat del
patrimoni. Funcions que, diuen,
«poden desenvolupar perfecta-
ment amb tècnics de les diverses
àrees municipals». 
Pel que fa a l’obligació sobre l’ex-

cavació i estudi de jaciments ter-
restres i submarins, que hi ha al
municipi, «la responsabilitat no va

més enlla de la que tenen l’Esca-
la respecte Empúries, Ullastret al
poblat ibèric o Port de la Selva res-
pecte a Sant Pere de Rodes. En cap
d’aquests casos la llei obliga a po-
sar un arqueòleg pagat des del
consistori i Roses no en pot ser l’ex-
cepció», insisteixen. 
L’equip de govern afegeix que

seguirà implicat en el manteni-
ment, conservació, rehabilitació i
gestió dels espais i que continua-
rà col·laborant amb el Departa-
ment de Cultura i buscant com-
plicitats amb el món universitari

per «posar en valor el nostre extens
patrimoni». 
De fet, després que el consisto-

ri decidís no renovar el contracte
a l’arqueòloga i s’haguessin hagut
de suspendre les excavacions, ja
van anunciar que estaven bus-
cant fórmules que permetessin

recuperar aquesta activitat cultu-
ral. En aquest sentit, es va dema-
nar ser subseu del Museu Ar-
queològic de Catalunya, una pro-
posta que obria portes perquè la
Generalitat les assumís. També
es va assegurar que es treballava
per assolir convenis amb univer-
sitats per reprendre-ho. 

La ciutadella

Al recinte monumental de la ciu-
tadella s’hi duien a terme treballs
tant per part de professionals de
l’arqueologia com amb col·labo-
ració d’estudiants. 
Des de l’Ajuntament, a més, re-

corden que l’espai històric comp-
ta des de l’any  amb una sala
d’exposicions que, a hores d’ara,
encara no ha estat reconeguda
com a museu «per la qual cosa no
tampoc estem obligats a tenir en
plantilla la 9gura d’un director», in-
sisteixen. 

ROSES | G.T.

Una sentència obliga Roses a
readmetre l’arqueòloga municipal
El consistori ja ha anunciat que ho recorrerà per defensar el dret a decidir la seva plantilla

�
NO ES VA RENOVAR EL CONTRACTE
«Una despesa per una activitat

administrativa local impròpia»

El consistori va decidir no reno-
var el contracte a l’arqueòloga

a finals de 2011 perquè considerava
que comportava una despesa per
una activitat administrativa local
«impròpia» i que, igual que altres po-
blacions, no tenien per què assumir
aquest tipus de tasques. 

LA CLAU Consideren que no han
d’assumir aquesta despesa
com tampoc fan altres
poblacions amb monuments

COMPRO OR i PLATA
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n vespre, tafanejant en
una llibreria d’ocasió el
llibre  La CIA en España,
editat a Cuba, vaig que-

dar perplex. Un servei anomenat
Contraespionatge, dedicat a la vigi-
lància dels espies estrangers, va tenir
la seu dels  Cns als , quan es va
fundar el modern CESID, al número
 de l’avinguda Menéndez Pelayo
de Madrid. Normal? Per a mi no. Això
és exactament paret per paret, l’im-
moble del cantó de la casa on visc a
Madrid. Em va picar la curiositat.
Dies despres vaig abordar el por-

ter de la casa veïna. És un home molt
simpàtic. Vaig aproCtar la seva extro-
versió per explicar-li que havia sabut
que a la Cnca hi havia hagut la seu
dels espies. Decepció. Tot foren eva-
sives: «No sé, no sé...». Jo insistia.
«Creo que vivían unos militares...» .
Res. De fet, durant unes setmanes el
seu tracte fou més sec. I si també era
un d’ells?, em preguntava de forma
paranoica.
Vaig oblidar el tema Cns que un

dia esmorzant al bar de sota de casa
amb un veí em va explicar que ell no
només ho coneixia tot, sinó que
aquell militar retirat tan simpàtic
amb qui fèiem el cafè de vegades ple-
gats era un dels antics espies! Un pa-
rell de dies després m’explicava la
seva història. Resumeixo. Ells es de-
dicaven a vigilar els espies estrangers
en col·laboració amb els americans.
De fet, treballaven oCcialment de  a
 i després a la tarda ho feien a canvi
d’un sobresou, en metàl·llic i en ne-
gre, que els pagava la CIA, la qual
també es feia càrrec del lloguer i de
cedir alguna tecnologia. Com veuen,
el mateix que ha estat fent el PP! En
sobre i en negre. De fet, doncs, esta-
ven humiliadament colonitzats per
la CIA Cns al punt que els agents
americans i del Mossad israelià entraven i sor-
tien del pis com si fos a casa, i de fet ho era. La
forma habitual de comunicar-se era deixar als
forats d’arbres del veí parc del Retiro missatges
per als seus contactes i usaven serveis de car-
teristes per robar la documentació o la maleta
a espies estrangers i a canvi se’ls donava impu-
nitat durant algunes setmanes en algunes línies
de metro perquè robessin el que volguessin.
No em va sorprendre que el Mossad israelià

fos tan actiu. De fet, quan l’any  varen es-
tablir-se les relacions diplomàtiques entre Es-
panya i Israel i fou nomenat ambaixador a Ma-
drid Samuel Haddas, el recordat Jordi Comas

em va encarregar que l’anés a convidar per ve-
nir a Platja d’Aro, al Solàrium, uns sopars amb

personalitats diverses que es feien a l’hotel Aro-
mar. Un agent del Mossad, l’espionatge israe-
lià, em va entrevistar durant mitja hora abans
d’entrar al despatx de l’ambaixador i li vaig pro-
vocar tota mena de sospites. En els dies poste-
riors a la meva visita, vaig notar que em se guien
i no em feia cap gràcia. Llavors, jo anava a un
gimnàs que tenia com a accionista un membre
de la comunitat jueva de Madrid, i sabíem que
els joves del Mossad s’hi entrenaven. Vaig par-
lar amb el director del gimnàs i dos dies des-
prés, mentre feia bicicleta, es va asseure al can-
tó un noi amb el cabell ben curt i el nas promi-
nent que em va dir que no em preocupés, que
tot aclarit i que no em seguirien més.
El que més lamento és el contacte que no fou.

Joan Pujol, Garbo, l’espia català que
va fer possible l’exitós desembarc
dels aliats a Normandia, fent pensar
als alemanys (era un agent doble al
servei dels britànics) que era un es-
quer i que el desembarc autèntic se-
ria a Calais, va simular la seva mort el
 Cns i tot per a la seva família Cns
que l’any  es varen quedar de pe-
dra quan Luis del Olmo el va entre-
vistar per telèfon des de Veneçuela,
on vivia amb un altra identitat i fa-
mília. MagníCc el documental del gi-
roní Edmon Roch sobre la seva his-
tòria.
Jo sovintejava la Galeria Keisler,

propietat de la dona i els Clls de Pu-
jol i del seu segon marit, i per una in-
discreció vaig saber que Garbo era a
Madrid per veure els néts. Vaig par-
lar amb María Victoria Fernández

España, diputada d’Aliança Popular,
dona del gran periodista Augusto
Assia, columnista i corresponsal de
La Vanguardiaarreu del món durant
 anys, que va conèixer Garbo a
Londres durant la guerra i a través
d’un tercer, Joan Pujol em va donar
una cita a l’hotel Palace amb la con-
dició que no hi hagués fotògraf. Mal-
auradament em va trair un dels meus
caps a l’Avui, que em va enviar un fo-
tògraf. Al cap de  minuts, un cam-
brer em va comunicar que el senyor
a qui esperava havia hagut de mar-
xar. Fi de la història del meu contac-
te frustrat amb Garbo.
Quan vaig arribar a TVE, les me-

ves funcions incloïen temes institu-
cionals, com relacions amb ambai-
xades, i em varen advertir que rebria
tota mena de diplomàtics amb qual-
sevol excusa però que en realitat te-
nien discretes activitats d’espionat-
ge. Com ho era el britànic que em va
reconèixer que el seu pare, també del
servei exterior, es va passar a Roses

tota la crisi dels míssils del , espiant els ame-
ricans del Pení, o un egipci que em convidava
a dinar amb Vega Sicilia a veure si torrat li ex-
plicava alguna cosa o un simpàtic tunisià que
es va sincerar i em va demanar que li digués
com tractaven els marroquins el nostre corres-
ponsal a Rabat: «Hago un informe y quedo bien
con los míos durante un año». 
Fa un temps em varen tocar per si volia ac-

ceptar un càrrec institucional determinat que
tenia implicacions estatals. Li vaig dir que no,
però que ho pensaria, advertint-li que potser
no m’acceptaven.
– «No te preocupes, estás limpio, el CESID ya

te tiene 'chado de la época de la tele».
Quina emoció, no?

U

Els meus veïns del
contraespionatge, la

persecució del Mossad, 
i el contacte frustrat amb

Joan Pujol «Garbo»

Els espies que
he conegut
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ivendres, Bàscara va dir
prou. La mort, el dia
abans, d’una veïna del
poble en un accident a

Vilamalla va transformar les llàgri-
mes i el plany en ràbia i indignació.

No és casual que la protesta hagi
pres més força just a Bàscara. Si la
víctima hagués estat d’un altre mu-
nicipi –com ha passat tants altres
cops–, difícilment l’esclat de furor
s’hauria concretat amb tanta deci-
sió. Bàscara és des de fa mil anys
una localitat de dol per culpa d’u-
na carretera que els sega el terme i
els sega vides. Qualsevol nen del
poble està familiaritzat amb la
imatge de camions bolcats, turis-
mes trinxats, bombers, grues, am-
bulàncies, talment com si la corrua
de vehicles els travessés el menja-
dor de casa. El trànsit pesat forma
part del seu paisatge, vint-i-quatre
hores al dia.

Veure, abans-d’ahir, pares i 2lls,
joves i vells, mares i àvies traves-
sant el pas de zebra una vegada i
una altra en un gest dinàmic de de-
núncia va ser molt més que un tall
de carretera més. Era una metàfo-
ra de la llibertat, una recreació de
la dignitat, un crit a favor de l’amor
propi malmès. El noble orgull de la
gent de Bàscara va plantar cara a
l’Estat, a la Generalitat, als polítics,
als governants, a qui sigui que
mani. Només els despatxos poden
prendre decisions, però a vegades
perquè els despatxos reaccionin
cal sortir al carrer, aturar la circu-
lació ordinària, barrar la malpari-
da Nacional II.

El dia que Bàscara va dir prou la
vergonya va començar a perdre la
partida. Tots som Bàscara, van cri-
dar les xarxes socials. Milers d’u-
suaris de la vergonyaN també
ens vam manifestar en la distància.
Mai la sang d’un accident havia es-
tat tan tristament útil.

D

MALPARIDA
NACIONAL

�
fcruanyes@lletranet.cat

Francesc Cruanyes

Joan Pujol, «Garbo».
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’Ajuntament d’Olot va
atendre l’any passat
2.850 avisos a la Ciu-
tat dels Detalls, el ser-
vei que centralitza les

peticions i queixes referides a
l’estat dels espais públics. El gros
de les intervencions estaven re-
lacionades amb l’enllumenat (fa-
nals fosos, per exemple) i la se-
nyalització viària (senyals que
han caigut o s’han fet malbé),
amb un 19 % del total cadascun.
Un altre epígraf destacat és el de
les voreres i el paviment (14 %) i
el mobiliari públic (19 %). Entre
les altres queixes destaquen les
referides als embornals (perquè
estan embossats) i les tapes de
les clavagueres (perquè fan so-
roll en passar-hi vehicles pel
cim), que va suposar el 3,6% i el
3% respectivament. Els barris
de Sant Miquel i Pekín, així com
el nucli antic van ser les zones
que van originar més peticions.
La gran majoria de les repara-
cions (el 80 %) s’encarreguen a
la brigada municipal. La resta,
depenent del tema, es deriva als
tècnics d’Urbanisme de l’Ajunta-
ment o al Consorci de Medi Am-
bient i Salut Pública comarcal
(Sigma).

Intervenció ràpida
En la presentació d’aquestes da-
des, el regidor Josep Ferrés va
explicar que si bé la reparació es
produïa, de mitjana, al cap de 23
dies, la majoria es resolien abans
de 12 dies. “L’objectiu de la Ciu-
tat dels Detalls era atendre tots
els avisos i, a més, fer-ho ràpida-
ment, i això s’està aconseguint”,

L
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Serveis

CIUTAT DELS DETALLS · El servei d’atenció als avisos sobre els espais públics va atendre 2.850
casos l’any passat ENLLUMENAT · Destaquen els fanals fosos i els senyals en mal estat

Reparant Olot
Ramon Estéban
OLOT

va considerar. “La nostra per-
cepció –hi va afegir Ferrés– és
que els ciutadans estan satisfets

de la resposta”. Els avisos es po-
den fer presencialment a l’ajun-
tament o bé a través del lloc web
del consistori (www.olot.org).
Un cop s’ha solucionat la inci-

dència s’avisa a la persona que
n’havia tramitat la petició, un
gest que segurament també aju-
da a fer que els olotins estiguin
contents amb Ciutat dels De-
talls, va comentar el regidor.

El paper dels jubilats
En l’Ajuntament expliquen que
noten una implicació notable
dels jubilats en la feina de detec-
tar i avisar dels desperfectes a la
via pública. “Com que la gent
gran sol passejar molt, s’han
convertit sense voler-ho en
grans coneixedors de la ciutat i
alguns col·laboren fent-nos arri-

bar la informació, cosa que va
molt bé”, diuen. També es nota
–hi afegeixen– que hi ha gent
que ho comunica a les entitats
dels barris i aquestes es posen
en contacte amb l’Ajuntament.
De retruc, la Ciutat dels Detalls
ha d’ajudar a fomentar que els
olotins s’acostumin a l’adminis-
tració telemàtica. Però això en-
cara costa potser perquè són
precisament els jubilats els que
més s’hi han implicat: només
una quarta part dels avisos de
l’any passat es van fer a través
del web. “Això caldria millorar-
ho”, diuen en l’Ajuntament. ■

Uns fanals del Puig del Roser d’Olot. L’estat dels punts de llum és un dels principals motiu d’avís ■ R. E.
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Tres barris més actius
Sant Miquel, Pekín i el nucli antic són
les zones de la ciutat des d’on es fan
arribar més peticions d’intervencions
a Ciutat dels Detalls.

L’Ajuntament de Roses re-
correrà la sentència que
l’obliga a incorporar la fi-
gura d’arqueòleg munici-
pal. Així ho ha anunciat el
consistori després de re-
bre la notificació de la sen-
tència del jutjat conten-
ciós administratiu núme-
ro 2 de Girona per la qual
l’obliga a modificar la plan-
tilla de treballadors muni-
cipals en el sentit d’incor-
porar-hi una plaça d’ar-
queòleg. L’equip de govern
recorrerà la sentència en
segona instància amb els
mateixos criteris amb què
en va fer anul·lar la plaça.
Aquesta anul·lació ja va
comportar, fa un any, la
mobilització d’un grup
d’arqueòlegs encapçalat
per Joaquim Tremoleda,
arqueòleg conservador del
Museu d’Arqueologia de
Catalunya-Empúries, i
Aurora Martin, directora
del MAC Girona, que van
enviar una carta oberta a
l’alcalde de Roses, Carles
Pàramo, defensant la và-
lua d’Anna Maria Puig,
l’arqueòloga que fins al de-
sembre passat dirigia les
excavacions de la Ciutade-
lla i a qui l’Ajuntament no
va renovar el contracte.

Segons el consistori, en
aquell moment es va
amortitzar la plaça “atès
que comportava una des-
pesa corresponent a una
activitat administrativa
local impròpia”. Per tant,
el consistori entén que la
llei no obliga a posar un ar-
queòleg pagat pel munici-
pi. ■

Redacció
ROSES

El consistori de
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BCNegra aborda els delictes contra els museus i contra el patrimoni arqueològic 

Més perill que Indiana Jones 

fí rm m Í-D 

MANÉ ESPINOSA 
La biblioteca del MNAC es va omplir -i força gent va quedar fora- per escoltar la xerrada sobre els delictes contra l'art i el patrimoni 

JUSTO BARRANCO 
Barcelona 

Indiana Jones potser ha 
estat un heroi del cel·lu
loide, però, sens dubte, 
no de l'arqueologia. Per
què, encara que fos pro

fessor de la matèria, era ben poc 
acurat. "Indiana Jones és un 
desastre. Agafa la seva peça, sem
pre sense autorització adminis
trativa, i aixi que marxa, el jaci
ment, que podria ser patrimoni 
de la humanitat, acaba desinte
grat". assenyalava ahir l'arqueò
leg Joan Carles Alay. I el seu 
company de taula, el criminòleg 

Marc Balcells, reblava el taüt del 
vell heroi: "Si a la pel·lícula A la 
recerca de l'arca perduda la bola 
que el perseguia l'hagués escla
fat, hi hauria un món millor, per
què Indiana Jones va fer molt de 
mal al patrimoni arqueològic". 
Les rialles del públic que omplia 
ahir la lluminosa biblioteca del 
Museu Nacional d'Art de Catalu
nya van ser notables. 

Els congregats, que van ser 
tants que molts van quedar fora 
del recinte, anaven a escoltar una 
nova xerrada de la setmana 
BCNegra que, amb el títol de No 
és or tot allò que lluu, explorava el 
món dels delictes i els crims 

contra els museus i el patrimoni. 
Un món ampli. Com Alay va re

cordar, no només s'ha robat a les 
tombes dels faraons. A Catalu
nya, les ruïnes d'Empúries han 
tingut també la seva història. 
Abandonada, la seva pedra va 
acabar a Roses i Perpinyà i, ja al 
segle XIX, molts van anar a 
buscar allà les antiguitats per ven-
dre-les als nous interessats en ei 
món de l'art. "Era una pedrera 
increïble. De fet, el Mosaic d'Ifigè-
nia que es troba al Museu Ar
queològic l'havien excavat veïns 
per vendre'l, però en demanaven 
tants diners que no trobaven 
comprador", explica. Esclar que, 

recorda, a Espanya fins a l'any 
1911 no hi va haver una llei d'Ex
cavacions que fes necessària una 
autorització administrativa per 
fer-les. Després, els anys setanta 
i vuitanta van ser brutals: el 
detector de metalls va fer molt 
mal. 

Alay va recordar que l'extensió 
del robatori de patrimoni és tan 
gran que ha donat lloc a oficis: "A 
Itàlia hi ha els tombaroli, que es 
dediquen a buidar tombes; a 
Sud-amèrica, els huaqueros, de 
huacas, peces antigues; a Mèxic, 
els esteleros, que tallen esteles 
maies per emportar-se-les". 

A Espanya, diu, no va ser fins 

al 1985 que es va tipificar el delic
te al Codi Penal. Pel criminòleg 
Balcells, "no hi ha hagut cons
ciència de la importància del pro
blema": la Interpol diu que el trà
fic de quadres i patrimoni arqueo
lògic és la tercera indústria crimi
nal darrere les drogues i les 
armes, podria suposar 6.000 mi
lions de dòlars anuals i implica 
moltes vegades crim organitzat i 
causa pèrdues patrimonials in
calculables. Així, recorda, al Mu
seu Sewart Gardner de Boston es 
va robar el 1990 l'única marina 
de Rembrandt, no recuperada. 

Llum Prados, que dirigeix la 
unitat de patrimoni artístic de 
Mossos d'Esquadra, va recordar 
que el patrimoni històric forma 
part de la nostra identitat i que el 

El tràfic d'art i peces 
arqueològiques és 
la tercera indústria 
criminal darrere les 
drogues i les armes 

robatori i sortida del país d'una 
peça fa que en perdem una mica. 
Va explicar que han de treballar 
veloçment perquè de seguida les 
obres abandonen el país, i que 
una de les prioritats és recupe-
rar-les, perquè no serveix de res 
detenir algú si se'n desfan per no 
ser incriminats. A més, tenen ba
ses amb les peces sostretes i espe
ren pacientment que un fill o nét 
que hereti una obra espoliada la 
tregui al mercat. 

I cal determinar la implicació 
dels afectats, perquè hi ha anti
quaris a qui un altre els pot haver 
venut les peces i no sàpiguen que 
són robades. Però també, va asse
nyalar Balcells, hi ha hagut casos 
d'antiquaris que es compraven i 
es venien entre ells obres que ha
vien adquirit de robatoris per do
nar-los aire de legalitat. Aixi ma
teix, va recordar que hi ha llocs 
negres per a l'arqueologia, com el 
port franc de Ginebra, on, com va , 
mostrar el cas Medici, s'acumula
ven peces robades. Això sí, en tot 
cas, que no les recuperi Indiana 
Jones.# 

C R Í T I C A  D E  MÚSICA CLÀSSICA 

Ingredients ideals 
OBC-Orquestra de l'Esmuc 

Intèrprets: Nexus Duo (Mireia 
Fornells-Joan Miquel Hemàn-
dez); Antoni Ros Marbà, director 
Lloc i data: Auditori (1-3/11/2013) 

iORCE DE PÈRSIA 

Els ingredients per a una bona fei
na: un mestre sensible i coneixe
dor a fons de les obres, uns pro
fessors capaços de fer un bon tre
ball, i uns alumnes que vessen 
il·lusió i en general bona forma
ció; tot sobre un programa cohe
rent i atractiu i una part solista 
que reconeix per fi els nostres in
tèrprets no perquè siguin d'aquí 
sinó perquè són bons. Si aconse
guim onp p! m'iblir pnmnroncnii 
que no només valen Txaikovsía i 
estrelles, sinó que amb això pot 
gaudir de molt bona música: el 
millor dels mons. 

Tenim molt bons músics. 
Aquesta bona conjunció dels jo

ves de l'Esmuc amb l'OBC i un 
bon director com Ros Marbà ens 
va deixar una versió vibrant, pre
cisa, amb musicalitat, d'una obra 
tan complexa en expressió i tècni
ca com la suite núm. 2 de Daph-
ris et Chloé de Ravel. Dinàmi
ques, ritme, plans, tensió i respi
ració en el fraseig i sofistes efica
ços. El programa va incloure a 
més l'atractiva Masques etBerga-
masques de Fauré, una porta al 
neoclassicisme, en versió ele
gant, càlida, i intensa en la dansa. 
La delicadesa i bona factura d'Im
pressions camperoles de Joaquim 
Serra (per fi en programa) va en
coratjar aquesta encantadora pas
toral, que no impressionista, com 
diuen les notes al programa. 

Finalment, el Nexus Piano 
Híin o nuí nio \rn mr%)t Kó fwfifrx?* 
Concert per a dos pianos de Pou-
lenc, àgil, exposat amb claredat i 
musicalitat en els seus matisos ra-
velians i mozartians tan ben ate
sos en el llenguatge brillant de 
Poulenc.» 
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